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SzoboravatáS előtt 
 Beszélgetés Sári Lajos polgármesterrel a beruházásokról 

A tavalyi évhez ha-
sonló összegből, 562 
millió forintból gaz-
dálkodhat ebben az 
esztendőben a köz-
ség. A helybelieket 
leginkább az érdekli, 
hogy ebből a pénzből 
miképpen gyarapo-
dik tovább szűkebb 
hazájuk. Az idei költ-
ségvetésről kérdez-
tük Sári Lajos polgár-
mestert. 

- A rendelkezésünkre 
álló  562 millióból intéz-
ményeink fenntartása 
elvisz 174 milliót. Fel-
halmozásra 147 milliót 
terveztünk, aminek jó 
része a beruházásaink-
ra megy el. A megszűnt 
víziközmű társulat a 
vagyonát - 40 millió fo-
rintot - átadja nekünk. 
Tartalékunk 118 millió 
forint, amiből fizetjük 
majd a pályázati önré-
szeket. Szerencsére a 
válság nem érintette na-
gyon érzékenyen a ná-
lunk letelepült cégeket, 
vállalkozásokat, mert 
a visszaesés csupán 
úgy öt százalék körüli. 
Amúgy a három multi 
cégtől az egyéni vállal-
kozókig 200 gazdasági 
egységet tartunk szá-
mon. 

- Nézzük hát a fejleszté-
seket! Idén mi lesz a legfon-
tosabb beruházásuk? 

- A mintegy 840 mé-

ter hosszú Petőfi utcát 
újítjuk fel, melynek be-
csült összege 75 millió 
forint. Lesz új aszfalt-
szőnyeg, az egyik ol-
dalon térkővel lerakott 
járda. Az orvosi ren-
delőnél és az iskolánál 
újabb parkolókat alakí-
tunk ki. Megjegyzem, 
a községben ez az utca 
a legrosszabb állapotú, 
ahol tavaly 35 millióért 
kicseréltettük az egyko-

ron eternitből készült 
vízvezetéket és lefek-
tettük a zárt csapadék 
csatornát. Az út fel-
újítására a közbeszer-
zési eljárást áprilisban 
kiírtuk, a munkálatok, 
reményeim szerint, jú-
l iusban kezdődnek. 
A Bakonykarszt Zrt. 
az amortizációs ke-
ret terhére oldja meg 

a vízvezeték cseréjét 
a Kossuth utca 202-
208 számú és a 211-
239 számú házak előtti 
közökben, mi majd a 
következő évben asz-
faltoztatunk. A község 
pénzéből – összesen 16 
millióból – végzi majd 
el a kivitelező a veze-
tékek cseréjét a nagy 
ABC melletti közben, 
valamint a Waldorf  is-
kola utcájában, illetve 

a Muskátli utcában.  A 
jövőt illetően útépítési 
terveket készíttetünk 
a Pap, a Szeder, a Ró-
mai, a Patak, a Kapsa, a 
Balácai és a Nagykút ut-
cákra – a megvalósítás a 
következő évek feladata 
lesz. A Fészek utcában 
az üzlettulajdonosok-
kal összefogva új járda 
megépítését tervezzük. 

Az utca végében lévő  
buszfordulót kibővít-
jük, hogy a járatok ké-
nyelmesen be tudjanak 
ide állni. A településen 
újabb domború tük-
röket szereltetünk fel, 
hogy megkönnyítsük az 
autósoknak a közökből 
történő kihajtást.

- Még tavaly tervezték, 
hogy térfigyelő kamerákat 
szerelnek fel, de nem lett 
belőle semmi. 

- Hét településsel 
közösen nyújtottunk 
be pályázatot, de nem 
nyertünk. Elképzelé-
sünkről nem mondtunk 
le, ezért már megkeres-
tük a négy korábbi cé-
get, hogy mondjanak 
ez évre árajánlatot. Az 
önkormányzat kétmil-
liót szán erre. Lenne 
kamera a községházá-
nál, ahová majd az em-
lékmű kerül, valamint a 
játszótérnél a Kossuth 
utcában, a település két 
végében is. A felvétele-
ket majd csak a rend-
őrök nézhetnék meg, 
ha valamilyen bűncse-
lekményben nyomoz-
nak. 

- Ha már a játszótérről 
esett szó, idén nagy meglepe-
tés várja a kicsiket…

- Igen, május 29-én 
délután adjuk át a ki-
bővített, 18 új játékkal 
felszerelt gyermekpa-
radicsomot, amelyben 

Sári Lajos szerint emlékezetes lesz az idei gyereknap

folytatás a 2. oldalon
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lenne kicsiknek és na-
gyobbaknak játékvár, 
mászóka, különböző 
hinta, rezgő híd, sakk és 
olyan aréna, mint annak 
idején az öregeknek az 
agora volt. A mozgás-
sérültekre is gondol-
tunk, nekik is lesznek 
játékok. Pályázaton 
nyertünk erre 17 millió 
forintot, nekünk csak 
az áfát kell kifizetnünk. 

- A legkisebbekre úgy is 
gondoltak, hogy betervezték 
az óvoda bővítését. 

-  M indenképpen 
szüksége van az intéz-
ménynek egy negyedik 
csoportszobára, vala-
mint egy tornaszobá-
ra. Jelenleg az óvoda 
maximális kihasznált-
sággal működik, most 
k i lencvenen járnak 
oda. Az épület hozzá-
építésével az irodákat, 
nevelői szobákat felköl-
töztetnénk a beépítés-
re kerülő emeletre, így 
szabadulna fel lent két 
helyiség. Eddig kétszer 
pályáztunk, idén újból 
megpróbáljuk. Már ko-
rábban kifizettünk 2,3 
milliót a tervezésre. 
Számításaink szerint a 
beruházás 140 millió 
forintba kerül. Remél-

jük, hogy elnyerjük a 
költségek 70 százalékát, 
amúgy maximálisan 
100 milliót ítélhetnek 
oda. 

- Az iskola átalakításán 
is már jó ideje gondolkod-
nak, sőt már tavaly elké-
szültek a tervek.

- A legégetőbb gon-
dunk, hogy nincs az in-
tézménynek megfelelő 
étkezdéje. A jelenlegit 
le kellene bontani, s a 
főépület középső részé-
ben alakítanánk ki az 
aulával együtt, amely al-
kalmas lenne az össze-
jövetelek megtartására, 
ünnepségek megren-
dezésére. A beruházás 
közel 70 millió forintot 
emésztene fel, a terve-
zésre már kifizettünk 
2,5 milliót. Egyedül az 
épület akadálymente-
sítésére van pályázati 
esélyünk. Ezzel a beru-
házással persze még vá-
runk, mert nem tudjuk, 
hogy a leendő kormány 
milyen sorsot szán a vi-
déki iskoláknak. Az ott 
folyó jó munkának kö-
szönhetően már évek 
óta nem csökken a diá-
kok száma. 

- Jó visszhangja van a 
9,8 millió forintból megva-

lósult komposztálási prog-
ramnak. 

- Az akció, pontosab-
ban az elszámolás, má-
jusban zárul egy rendez-
vénnyel. A 300 ládából 
már csak néhány tucat 
van raktáron, de való-
színű, hogy tavasszal 
mindegyiket elviszik. 
Az aprító gépeket is 
folyamatosan kölcsön-

zik az itt élők. Évek óta 
bevált a szelektívgyűj-
tés, sőt mind sűrűbben 
kell ürítetnünk a konté-
nereket, ami az önkor-
mányzatnak havi 100 
ezer forintjába kerül. A 
negyedik gyűjtőszigetet 
a Petőfi utcában helyez-
zük majd ki. Beváltak a 
vandálbiztos palacktö-
mörítőink is. 

- Az idei év emlékezetes 
lesz, emlékművet avatnak. 

- Még 2007-ben, a 
település 800 éves év-
fordulóján határoztuk 
el, hogy emlékművet 
állítunk. A bronzszökő-
kút előtt álló, kerámiá-
ból megformált Király-
né két helybeli alkotó, 
Rakk Zsuzsa és Somo-
gyi Lajos alkotása. A 14 
millió forintba kerülő 
alkotást nyáron avatjuk 

fel.
- Idén negyedik alkalom-

mal rendezik meg a Vámos 
Települések Szövetségének 
találkozóját. Hol lesz az 
idei összejövetel?

- Az erdélyi Vámos-
gálfalva ad otthont a 
rendezvénynek június 
4-6 között. Huszon-
négy tagú küldöttség-
gel- köztük képvise-

lőkkel, polgárőrökkel, 
sportolókkal- előtte el-
látogatunk a testvérte-
lepülésünkre Tusnádra, 
ahol három napot töl-
tünk. Amúgy a „vámo-
sok” már húszan van-
nak, idehaza tizenegy 
településről van szó. 
Viszont az augusztus 
7-ei falunapon mi látjuk 
vendégül egy napra a 
nemes előnevű telepü-
lések küldöttségeit. Itt-
hon 30 község nevében 
szerepel ez a szép szó, 
míg külföldön négy 
ilyen helységről tudunk. 
Várhatóan a bejegyzett 
települések fele kül-
di majd el delegációját 
hozzánk, akik részesei 
lesznek majd a közös 
vigasságunknak.  

H. L.

folytatás az 1. oldalról

A régi játszóteret majd új játékokkal bővítik ki

A Haribonak is köszönhetően jelentős iparűzési 
adóhoz jut a község 



3Községi    HíradóKözségi    Híradó

Április 11-én az ország-
gyűlési képviselő választás 
első fordulóján a két köz-
ségben az országos átlagot 
meghaladó volt a részvé-
teli arány. Vámoson a vá-
lasztásra jogosultak több, 
mint 72 %-a, Fajszon 
több, mint 81 %-a adta le 
voksát. Nemesvámoson a 
két szavazókörben a Fi-
desz-KDNP jelöltje, dr. 
Horváth Zsolt végzett 
első helyen a szavazatok 
több, mint 68 %-ával, 
míg Brantmüller László 
MSZP-jelölt 17,6 %-ot, 
Kovács Rajmund a Jobbik 
jelöltje 14 %-ot ért el. A 
területi lista adatai: Fidesz 
62 %, MSZP 13,5 %, Job-
bik 12,3 %, LMP 9,1 %, 
MDF 2,5 %. 

Veszprémfajszon az 
egyéni jelöltek közül dr. 
Horváth Zsolt az érvé-

nyes szavazatok 64 %-át, 
Kovács Rajmund közel 21 
%-át, Brantmüller László 
15,3 %-át kapta. A területi 
listán az első helyen a Fi-
desz-KDNP végzett 57,7 
%-kal, a Jobbik a voksok 
21 %-át, az MSZP 12,5 
%-át, az LMP 8 %-át tud-

hatta magáénak. Az MDF 
listája egy szavazatot ka-
pott. 

Mint ismeretes, a vá-
lasztókerületünkben az 
első forduló érvényes és 
eredményes volt, ezért 
második fordulót nem 
kellett tartani. 

válaSztáSok a két közSégben 

Vámoson Sárfy Péter és felesége is leadta a voksát

Jó látni, ahogy mind több helyen virágok kerülnek ki az utcákba, s folyta-
tódik a fásítás is. Az önkormányzat négymillió  forintot szán egy új traktor és 
egy fűnyíró traktor beszerezésére, amelyeket majd a falugondnokság dolgo-
zói használnának. A Fészek-Patak utcai leendő faluközpont tervezésére több 
szakembert kérnek fel. Ezen a területen kapna helyet az új művelődési ház, 
valamint több kispályát alakítanának ki a mozogni vágyóknak.

tervezik a faluközpontot

SzolgáltatáSaink:
• autóSzereléS minden típuSra

• karoSSzériajavítáS éS fényezéS

• eredetiSégvizSgálat

• műSzaki vizSgára való felkéSzítéS éS vizSgáztatáS

• biztoSítáSi ügyintézéS, kárfelvétel helyben

• hitelügyintézéS

• gumiSzereléS éS centrírozáS

• klímarendSzer karbantartáSa, 
 javítáSa

• alkatréSz értékeSítéS

SzolgáltatáSaink márkafüggetlenek!

Világos rántást készí-
tünk, amelyet ízesítünk 
apróra vágott petrezselyem 
zölddel. Két liter vízzel 
felöntjük, majd a felfor-
ralt lébe egy egész vörös-
hagymát és sót teszünk. 
Ebbe az alapba főzzük 
majd bele a tésztát. A 
tészta elkészítése: egy 
egész tojással levestésztát 
gyúrunk, amit vékonyra 
sodrunk. Ezután olvasz-
tott zsírral megkenjük, 
főződarával meghintjük. 
A tésztát félbehajtjuk, jól 
összenyomkodjuk, hogy 
összeragadjon. Ezután 
derelyeszaggatóval 2-3 
cm-es kockákra vágjuk, 
és belefőzzük az elkészült 
levesbe.

 Steininger Antalné

nagymamáink receptje 

Lebbencs leves

Április végén több 
teherautónyi, a háztar-
tásokban felhalmozott, 
de már feleslegessé vált 
limlomot szállított el 
a veszprémi közüzemi 
szolgáltató az utcákból. 

Az elhasználódott gu-
miabroncsokat a sport-
csarnokhoz kellett vinni. 
Volt, aki ezt a fáradságot 
sem vette, hanem kitet-
te a háza elé. Lett bőven 
munkájuk a falugond-
nokság embereinek. Egy 
héttel korábban ők gyűj-
tötték be az öreg, már 
nem használható elekt-
ronikai berendezéseket, 
amelyeket egy vállalkozó 
szállított el. 

begyűjtötték 
a limlomot
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A 63 esztendős dr. 
Praznovszk y Mihály 
történészt, írót, irodal-
mi muzeológust, tanárt, 
közéleti személyiséget a 
több évtizedes sokoldalú 
irodalmi munkássága, 
valamint az irodalom ha-
gyományőrzése területén 
végzett tevékenysége el-
ismeréséül március 15-
én kitüntették a Magyar 
Köztársasági Érdemrend 
Lovagkeresztjével. 

- Ilyen szintű  elismeréssel leg-
inkább egy-egy jelentősebb kor-
szak zárásaként, vagy nyugdíj-
ba vonuláskor jutalmazzák az 
embert. Hogyan értékeli ezt ön?

- Valóban, sokan életmű-
díjként kapnak ilyen elis-
merést.  Engem is megré-
mített, hogy elmúlt az idő. 
Megtorpantam egy pillanat-
ra, hisz egy ilyen kitüntetés 
összegzi is az ember eddigi 
munkásságát, de nem zár-
ja le. Ahogy az elismerés is 
szól, az irodalom szolgá-
lójának vallom magam, de 
nincs bennem hiányérzet. 

- Nagyon gazdag életutat járt 
be eddig, hiszen sok mindennel 
foglalkozott már, komoly szak-
feladatokat látott el, többször 
igazgató  is volt. Hogyan kezdő-
dött mindez?

- Érettségi után volt egy 
kis kitérő, két év katona-
ság, mert nem tanultam 
azonnal tovább, de 1968-
ban felvettek a debreceni 
tanítóképzőbe, ahol nép-
művelés-könyvtár szakon 
végeztem. A diplomám 
megszerzését követően 
könyvtárosként kezdtem 
dolgozni, közben levelező 
tagozaton az ELTE törté-
nelem-könyvtár szakán is 
megkezdtem tanulmányai-
mat. Az első igazi kihívással 
1976-ban találtam szembe 
magam, amikor a vadona-
túj szécsényi múzeum igaz-
gatójának neveztek ki. Ek-
kor már egyre gyakrabban 
írtam is, és sorra jelentek 

meg tanulmányaim. Majd 
alig néhány év, és a Nógrád 
megyei múzeumok igazga-
tója lettem. Itt aztán már 
mindennel foglalkoztam, 
hiszen létrehoztunk népraj-
zi- és történeti múzeumot, 
irodalmi emlékházat. Eze-
ket tartalommal is meg kel-
lett tölteni. 

- Azt lehet mondani, hogy 
szinte töretlen íven haladt a pá-
lyája, mégis 1987-ben otthagyta 
Palócföldet, és az ország egy má-
sik részébe telepedett át: megyei 
múzeumigazgató lett Veszp-
rémben. 

- Nagy bátorság volt ez 
a váltás, nagy kihívás, de 

alapvetően családi okok 
játszottak közre ebben. Ek-
kor kerültem kapcsolatba 
a Magyar Irodalomtörté-
neti Társasággal, melynek 
20 évig a főtitkára voltam. 
Ezzel a társasággal szinte 
az egész Kárpát-medencét 
beutaztam. Az irodalmi 
hagyományőrzés az éle-
temmé, hívatásommá vált. 
Veszprém megyében még 
szélesebb irodalmi értékek 
fogadtak. Füred, Ajka, Sü-
meg, mindegyikhez egy-egy 
jeles személy kapcsolható: 
Jókai, Krúdy, Kisfaludy, 
Fekete István, Déry Tibor, 
stb. Ettől kezdve már csak 

az irodalomtörténet érde-
kelt. Újabb jelentős válto-
zást hozott 1993. A Petőfi 
Irodalmi Múzeum főigaz-
gatói széke megüresedett, 
én pedig megpályáztam azt. 
Irodalmi kultuszkutatással 
kezdtem foglalkozni, ami-
ből a kandidátusi disszertá-
ciómat is írtam. Majd jött 
a 2003-as év, amikor ismét 
visszatértem Veszprémbe, 
a megyei könyvtár igazga-
tója lettem. 

- Úgy tűnik, tudatosak vol-
tak ezek a váltások. Mi az oka 
ennek?

- Ekkor már a nyugdíj-
ra is gondoltam, ezért tér-

tem vissza Veszprémbe. 
Könyvtárosként kezdtem 
a pályafutásom, és azzal is 
fejeztem be. Keretet adtam 
az életemnek. A nyugdíja-
zással azonban nem zárul le 
az ember aktív élete. 

- Közismert, hogy rengeteget 
írt, amit máig sem hagyott abba. 

- Nem vagyok szépíró, de 
a munkásságomhoz hozzá-
tartozott az írás. Kétféle stí-
lus jellemző rám. Egyrészt 
a tudomány objektivitá-
sa, ami a hitelességet adja, 
ugyanakkor a belőlem fa-
kadó érzelmi többlet is átüt 
az írásaimon. Ezen kívül az 
újságírást is kedvelem, szí-

vesen publikálok a magam 
hangvételében. A rádiózást 
is szeretem. Sokat szerepel-
tem főként a pesti időszak-
ban a Kossuth és a Bartók 
rádióban, de időnként még 
most is hívnak. 

- Húsz éve él Nemesvámoson. 
Hogyan látja a település  életét, 
és van-e ideje  bekapcsolódni a 
falu közösségi életébe?

- Szolgáló  közreműkö-
dője vagyok a közösségnek. 
Sok jó csoport található  itt, 
gondolok a táncegyüttes-
re, az öregfiúk focicsapat-
ra vagy a népdalkörre. Jó 
lenne egy színjátszó kört 
is létrehozni, ez az én vá-
gyam, próbálok tenni érte. 
Régi hagyományokat is 
visszahoztunk, ami a köz-
ség javát szolgálja és erő-
síti. Sajnos a betelepülők 
kevésbé kapcsolódnak be a 
falu életébe, ezen változtat-
ni kellene. Egy újjászülető 
faluközösségnek szeretnék 
része lenni, mert jól érzem 
itt magam. 

- Azt mondta, a nyugdíjba 
vonulással nem zárult le az 
aktív  élete. Mivel foglalkozik 
manapság?

- Balatonfüredre szegőd-
tem néhány éve. Egy ösz-
szetartó önkormányzattal, 
és az értékeket támogató 
városközösséggel találkoz-
tam ott. Füred kulturális 
életének egyik mindenese 
vagyok. Dolgozunk a meg-
újuló Jókai- villán és egy 
új városi múzeumon. Mik-
száth 100 éve hunyt el. Par-
lamenti képviselőségének 
időszakát kutatom, és meg-
írásán dolgozom. Továbbra 
is szeretek utazni. Itthon 
pedig olvasok, művelem a 
kertet, és olykor vigyázok 
az unokákra.

h.l.

az irodalom Szolgálója
Magas állami kitüntetést kapott dr. Praznovszky Mihály  

 Elismerését mutatja meg a volt könyvtárigazgató



5Községi    HíradóKözségi    Híradó

Huszonegy gyerme-
ket írattak be szüleik 
idén tavasszal az óvodá-
ba, így a következő  esz-
tendőben is harmincfős 
lesz a csoportonkénti 
létszám. Az intézmény 
idei terveiről Csetényiné 
Szolnoki Ildikó óvo-
davezetővel beszélget-
tünk. 

– Több éve már, hogy 
három vegyes csoport-
ban harminc-harminc 
fővel működünk – árulta 
el Csetényiné, majd hoz-
zátette: ezzel el is érték 
az intézmény maximális 
befogadóképességét, ho-
lott lenne igény a további 
csoportindításra. Az intéz-
mény több fordulóban is 
pályázott már a bővítésre, 
a meglévő három csoport 
mellé egy újabb csoport és 
tornaszoba megépítése állt 
a tervek között, ám eddig 
még nem jártak sikerrel. 
Jelenleg is egy új uniós 
pályázat készítésén dol-
gozik a fenntartó önkor-
mányzat. Az eddigi tervek 
az új pályázati kiírásnak 
megfelelően kerülnek mó-
dosításra. Az intézmény 
dolgozói és a szülők is bi-
zakodva várják az óvoda 
bővítését, korszerűsítését.

Ennek ellenére folyama-
tosan épül-szépül az ovi. 
Az elmúlt években teljes 
egészében korszerűsítet-
ték az elektromos hálóza-
tot, megtörtént a csoport-
szobák lambériázása és a 
mosdók felújítása is. Az 
udvari játékok egy részét 
modern mászókákra cse-
rélték, fenyőből galériákat 
hoztak létre a csoportszo-
bákban. Örömmel fogad-
ták a gyerekek az új bel-
ső teret, hiszen a lépcsőn 
felsétálva ők is „nagyok” 
tudnak lenni, magasabbak 
még az óvó néniknél is... 

Az intézményben a ma-

gas létszám ellenére ki-
emelten figyelnek a gyer-
mekek fejlődésére, sokat 
foglalkoznak velük az 
ünnepkörökhöz kapcso-
lódóan mikuláskor, kará-
csonykor, a farsang idején, 
húsvétkor, anyák napján. 

Pünkösdkor is szervez-
nek programokat, sőt a 
hagyományok ápolásaként 
májusfát is állítanak, és 
pünkösdi királyt is válasz-
tanak. Nyáron sem kell 
aggódniuk a szülőknek, ha 
nem tudnak elég szabad-

ságot kivenni, csoport-
összevonással biztosítva 
lesz idén is a gyermekek 
elhelyezése. Csupán júli-
us 26-tól augusztus 20-ig 
tart zárva az óvoda, hogy 
a kisebb-nagyobb felújítá-
sokat, tatarozásokat elvé-
gezzék. 

Az óvodavezető  az idei 
terveikről azt is elmondta: 
ismét sikerrel rendezték 
meg a szülők-nevelők bál-
ját, melynek bevételéből 
az udvari játékok mellé, az 
ütéscsillapító kavics köré 
szeretnének cölöpkerítést 
építeni.

 – A tavalyi bálon ösz-
szejött pénzből a bejárat 
előtti, udvari feljáróhoz 
vezető lépcsőt készítettük 
el, reményeink szerint mi-
nél hamarabb megépülhet 
a kicsiket védő kerítés is – 
emelte ki Csetényiné Szol-
noki Ildikó. A Veszprém 
Megye Közoktatásáért 
Közalapítványnál is siker-
rel pályáztak, ahol hetven-
ezer forintot nyertek el 
eszközfejlesztésre. Ebből 
majd a környezettudatos 
nevelést és a gyermeki 
megismerést fejlesztő esz-
közöket vásárolnak. Sokat 
jelentenek az ovinak azok 
az adományok is, mellyel 
társaságok, magánszemé-
lyek segítik munkájukat, 
ezért az intézményvezető 
köszönetet mondott az 
Alcoa-nak, valamint azok-
nak a polgároknak, akik 
adójuk egy százalékával 
(adószám:  19380355-1-19                 

b a n k s z á m l a s z á m : 
73200086-11279282) tá-
mogatták a Nemesvámosi 
Óvodáért Közalapítványt.

ÚJABB JÁTÉKOKAT VÁSÁROLNAK 
Nyáron is vigyáznak a kicsikre, míg a szülők dolgoznak 

A gyerekek nagyon örültek a galériának

Mindenki szívesen játszik az udvaron
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A Petőfi Sándor Ál-
talános Iskolában min-
den évben kitüntetett 
időszak a március 15-e 
előtti hét. Az idei tanév-
ben a Petőfi-hét meg-
nyitására március 8-án 
került sor Szokolainé 
Polyák Tünde igazga-
tó köszöntőjével. 

Ekkor a diákokat min-
den délután programok 
várták, amelyek a hagyo-
mányos értékek megőr-
zését, a magyar nemzet 
összetartozását szolgál-
ták. Természetesen már-
cius 15-én, a községi 
ünnepségen is megem-
lékeztek a tanulók az 
1848-as eseményekről. 
Sári Lajos polgármester 
ünnepi beszédét a ha-
todik osztályos tanulók 
műsora követte, majd az 
iskola néptánccsoportja 
is színesítette a műsort. 
Ezután közösen vonul-
tak a temetőbe az 1848-
as emlékműhöz. Végül a 
fáklyák fényénél az iskola 
épületén lévő Petőfi Sán-
dor emléktáblára helyez-
tek el koszorút. 

Immár hagyomány, 
hogy a Petőfi-hét prog-
ramsorozatát 1848. hő-
seire emlékezve 1848 
méteres emlékfutással 
zárják. Kicsit rendhagyó  
volt az idei, mert kistér-

ségi szintre kiterjesztve 
az esemény focitorna, 
illetve futóverseny for-
májában került megren-
dezésre. A Petőfi-ku-
pát a hazaiak nyerték, 
megelőzve a szentgáli 
és tótvázsonyi diákokat. 
A kistérségi rajzpályázat 
díjai is ekkor kerültek át-

adásra. A pályázat témája 
természetesen a 1848-49-
es forradalom és szabad-
ságharc és Móra Ferenc: 
Furulya című művének 
illusztrációja volt.

A márciusi gazdag 
programok után további 
sikerek következtek: ti-
zenegy diák tett eredmé-
nyes vizsgát operációs 
rendszer modulból, akik 
eddig az iskolai ECDL 
órákra jártak. Az internet 
és kommunikáció mo-
dult kilencen teljesítették 
az áprilisi vizsgán.

Az Ugodon megren-
dezett drámafesztiválon 
is sikeresen szerepeltek a 
vámosi német nemzeti-
ségi tagozatosok. A Bré-
mai muzsikusok című 
darabbal fellépő ötödi-
keseket a zsűri jó minő-
sítéssel jutalmazta, külön 
kiemelve a nagyon jó né-
met kiejtésüket.

A reáltudományokban 
is sikeresek voltak a pe-
tőfis tanulók: a Zrínyi 

Ilona matematikaverseny 
Veszprém megyei fordu-
lóján 197 versenyzőből 
a 19. helyezést érte el az 
iskola 7. osztályos tanu-
lója, Szoboszlai Kristóf. 
Nyelvész verseny megyei 
fordulóján Papp Doroty-
tya 6. osztályos tanuló 
30 résztvevő közül a 17. 
helyen végzett. A Drog-
mentes Magyarországért 
futáson 27 tanuló vett 
részt.

Lehetne még sorol-
ni az eredményeket, így 
kiemelhetnénk, hogy az 
országos minőségellen-
őrzésen minden téren az 
országos átlag felett tel-
jesítettek: a hatodikosok 
matekból és magyarból 
egyaránt 41, a nyolcadi-
kosok matekból 33, ma-
gyarból pedig 38 ponttal 
haladták meg az orszá-
gos átlagot. 

Március utolsó  napja-
in tartották a 2010/2011-
es tanév beiratkozását, 
ahol 19-en jelentkeztek 
szüleikkel az első osztály-
ba. Szokolainé  Polyák 

Tünde elmondta, össze-
sen 128 diák jár intéz-
ményükbe, ahol felme-
nő rendszerben német 
nemzetiségi tagozaton 
oktatnak. Ez azt jelen-
ti, hogy a tanulók emelt 

óraszámban, heti öt órá-
ban tanulják a németet. 
Ezzel párhuzamosan az 
angol nyelv tanítása sem 
szorul háttérbe. A nyelv-
tanulás középpontjában 
a beszédértés, a beszéd-
készség fejlesztése áll: 
ez kezdetben dalok és 
versek segítségével, játé-
kos formában zajlik. A 
tanulóknak lehetőségük 
van az iskolai tánccso-
portban német táncokat 
és énekeket is tanulni a 
magyar mellett. Ezen 
kívül az első és második 
osztályosok pénteken-
ként úszásórákon vesz-
nek rész

Az iskola áprilisban 
is gazdag, színvonalas 
programokat nyújtott 
tanulóinak. (húsvéti ját-
szóház, költészet napja, 
egészségnap). A fenti té-
nyek és eredmények elle-
nére, sajnos még mindig 
sok Veszprémben dolgo-
zó szülő viszi gyermekét 
magával a városba regge-
lente, de mint azt Szilágyi 
Adrienn igazgatóhelyet-

testől megtudtuk, tavaly 
öt olyan elsős is érkezett 
hozzájuk, akik óvodába 
nem a településre jártak, 
de szüleik a Petőfibe írat-
ták be őket.

eredményeS petőfiS diákok
Idén márciusban is gazdag programokon vettek részt a tanulók 

 Heilig Franciska német órát tart az ötödikeseknek

 Sokan jól kiugrálják magukat a szünetben 
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Négy évvel ezelőtt belép-

tünk a Mozdulj Magyaror-
szág! elnevezésű mozgalom 
tízezer lépést gyalogló prog-
ramjába.

A Nemzeti Sporthivatal 
pályázatára túratervet ké-
szítettünk, melyet polgár-
mesterünk aláírásával el-
küldtük Budapestre. Több 
jelentkező társunkkal róttuk 
a kilométereket zokninkra 
szerelt lépésszámlálóval. A 
háromezres lépésszámról 
jutottunk el a húszezre-
sig, amikor Vilma-pusz-
tára mentünk, ahonnan 
Tekeresen át jöttünk haza.

Ebben az évben január-
ban és februárban rendsze-
resen jártuk a természetet, 
élveztük az erdő csendjét és 
a kellemes klímát, mivel ott 
melegebb volt, mint a falu-
ban. Az is előfordult, hogy 
mínusz tíz fokos hidegben 

szalonnát sütöttünk.
Az ez évre előírt húsz 

túrát már teljesítettük is. A 
nyugdíjas klubok megyei tú-
raversenyén is részt veszünk 
minden évben. Teljesítmé-
nyünket minden évben ju-
talmazták, idén a Területfej-
lesztési és Önkormányzati 
Minisztérium sportállamtit-
kára hátizsákokat adott át, 
amelyekben túrához való 
esődzsekit, kulacsot, pólót 
találtunk.

Kaptunk már a francia 
petanque játékhoz szüksé-
ges golyókészletet is, ennek 
a játéknak a szabályait még 
tanulnunk kell.

Tizenhat állandó túrá-
zónk van, akik az egészsé-
gükért lépegetve vidáman 
töltik így napjaikat.

Nagy Ágostonné

nyugdíjaSok a 
tízezer lépéS túrákon

A civil szervezetek pénzügyi támogatásáról a sport és kultu-
rális bizottság márciusban az alábbi döntést hozta:

A Bajnok-Diák Sportegyesület (Nemesvámos, Kossuth u. 
22.) 1,3 millió forint támogatásban részesült, amely működési 
költségek fedezésére fordítható. Ezek lehetnek: utazási költsé-
gek, nevezési díjak, tagdíjak, sportorvosi díjak, bírói és jegyző-
könyvvezetői díjak, eszközbeszerzés, valamint játékos engedé-
lyek.

A V-276 Nemesvámosi Galamb és Kisállattenyésztő Egye-
sület (Nemesvámos, Kossuth u.  229.) részére a bizottság 120 
ezer forint támogatást biztosított, amely szakmai tanulmány-
utak, és a működéssel összefüggő rendezvények lebonyolításával 
kapcsolatos kiadások finanszírozására használható fel. 

A Nemesvámosi Polgárőr Egyesület (Nemesvámos, Kossuth 
u. 43.) idén 500 ezer forint támogatásban részesült, melyből 
250 ezer forintot a község közrendjének, közbiztonságának ér-
dekében a közterületek figyelésével, rendezvények biztosításával 
kapcsolatos kiadások fedezetére fordíthat, míg az összeg másik 
felét a polgárőri feladatok ellátására szolgáló gépjármű cseréjéhez 
kapcsolódó pályázat önrészeként használható fel. 

A Veszprémi Lovassportok Egyesülete (Nemesvámos, Sport-
istálló) részére a bizottság 250 ezer forint összegű támogatást 
biztosított, amely az egyesület tagjának, Kovács Csabának „A” 
kategóriás kettes fogathajtó válogatott versenyzési feltételeire, il-
letve a részvételének biztosítására, továbbá az egyesület díjugrató 
szakágában versenyző tagjainak ez irányú tevékenységével össze-
függő költségek fedezésére fordítható. 

A Defekt Vámosi Motoros Egyesület (Nemesvámos, Rózsa 
u. 5.) 250 ezer forint támogatást nyert el az egyesület által meg-
szervezésre kerülő Trianon megemlékezésre,a Mikulás rendez-
vény kiadásaira, valamint más motoros klubok által szervezett 
rendezvények látogatásával kapcsolatos költségekre, továbbá a 
jótékonysági motoros találkozó és rock-koncertek szervezésével 
kapcsolatos kiadások fedezésére. 

A Pauer Lovasklub Egyesület (Nemesvámos, Szeder u.2.) 

részére a bizottság 200 ezer forint támogatást állapított meg 
regionális és országos díjlovas, díjugrató versenyeken való részvé-
tellel összefüggő költségek támogatására.

A „Vadhajtás” Nemesvámosi Szabadidő és Ifjúsági Sport-
egyesület (Nemesvámos, Paál D. u. 24.) részére a bizottság 
félmillió forint összegű támogatást biztosít, amely versenyeken 
történő nevezési díjakra, sporteszközök és egyéb felszerelések 
beszerzésére, továbbá a megyei diákolimpia, övvizsga tábor meg-
rendezésével kapcsolatos kiadásokra fordítható. 

A Nemesvámosi Lakóhelyi Sportegyesület (Nemesvámos, 
Pap I. u. 30.) részére a bizottság 560 ezer forint támogatást 
ítélt meg, mely szövetségi, nevezési és bírói tagdíjak, orvosi vizs-
gálatok, utazási költségek finanszírozására, felszerelések be-
szerzésére költhető el. 

A Lencseszemek Asszonykör (Nemesvámos, Paál D. u. 15.) 
támogatásának összege 200 ezer forint, mely a fellépő ruhák 
beszerzésére fordítható.

A Borostyán Népdalkör (Nemesvámos, Kossuth u. 43.) ré-
szére a bizottság 250 ezer forint összegű támogatást biztosít 
tagdíjak, fellépéseken, versenyeken való részvétellel összefüggő 
utazási költségek, fellépő ruhák költségeinek fedezésére. 

A Nyugdíjas Klub (Nemesvámos, József   A. u. 5.) 170 ezer 
forintos támogatásban részesül, melyet kirándulások utazási 
költségeire fordíthat.

A Nyitott Műterem Alkotói Közösség (Nemesvámos, Kossuth 
u. 43.) részére a bizottság 400 ezer forint támogatást biztosít, 
melyből 250 ezer forint a Nyitott Műterem által megrendezésre 
kerülő Balaton-felvidéki Képzőművészeti Alkotótábor megszer-
vezésével kapcsolatos költségek finanszírozására fordítható. A 
fennmaradó 150 ezer forint a Nyitott Műterem működésével 
összegfüggő kiadások (pl. anyag, eszközvásárlás, kiállítások 
szervezésével összefüggő kiadások) finanszírozására fordítható. 

Illésfalvi József,
 a sport és kulturális bizottság elnöke

mennyi pénzt kapnak a civilek?  
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A  hatvanéves Sáska 
Tibor, az Országos Kép-
ző- és Iparművészeti 
Társaság tagja művészet-
pedagógiai munkásságá-
ért, művészeti tevékeny-
ségér t, Holló László  
művészeti örökségének 
példaként ál l ításáér t 
Holló László-díjat vehe-
tett át március 15-én Kis-
kunfélegyházán.

- Egy olyan festőművész, aki 
a Dunántúlon élte le az életét, 
hogyan kerül kapcsolatba az 
Alfölddel, az ottani művészek-
kel, és érdemel ki egy ilyen díjat? 

- Jakabszálláson van egy 
Dulity Tibor Képzőművé-
szeti Kör, amely meghívá-
sos rendszerben működik, 
ide hívtak meg engem is 
több mint 10 évvel ezelőtt. 
A találkozásból barátság 
lett, sőt az egész festői te-
vékenységemre hatással 
lett Dulity Tibor festőmű-
vész. Az ottani festészete-
mért, pedagógiai és nevelő 
munkámért, illetve ennek a 
képzőművészeti tábornak 
a vezetéséért együttesen 
érdemeltem ki ezt a  meg-
tisztelő elismerést. Kiskun-
félegyházán, a Móra Ferenc 
Gimnázium 200. évfordu-
lójára rendezett ünnepsé-
gen vettem át ezt a díjat, 
ahol festményeimből kiállí-
tás nyílt ez alkomból.

- Hogyan lett Sáska Tibor 
festő, honnan ez a művészi in-
díttatás?

- Egy Baranya megyei 
faluban, Szalatnakon szü-
lettem 1950-ben, vasutas 
családban. Ahogy vissza-
emlékszem, kora gyerekko-
romtól érdekelt a festészet. 
Az általános iskolát Kő-
szegen bentlakásos intéz-
ményben végeztem, ahol 
Szőnyi János tanárom ko-
molyan foglalkozott velem, 
amiért azóta is hálás vagyok 
neki. Ezután Herendre, a 

művészeti középiskolába 
kerültem. Festői pályám ki-
bontakozását itt olyan kivá-
ló tanárok segítették, mint 
Bruck Tibor porcelánmű-
vész és művészettörténész, 
valamit Mészáros Olivér 
iparművész. Innen Pécsre, 
a Zsolnay Porcelángyárba 
kerültem, ami ugyancsak 
a művészet fellegvára, ott 
is rengeteget tanultam. 
Pécsett elsősorban ipar-
művészeti munkát végez-
tem, közben sok hasznos 
ismeretet szereztem. Első 
kiállításom is Pécshez kö-
tődik 1970-ben. Ez adott 
igazi indíttatást, hogy való-
ban érdemes a festészettel 
foglalkoznom. Viszonylag 
korán megfogalmazódott 

bennem a művészi hitval-
lás, amely az emberköz-
pontú alkotásokban valósul 
meg. Az igaz művészi elhi-
vatottság pedig 1981-ben, 
édesanyám halálával alakult 
ki bennem. Azóta volt 45 
önálló kiállításom, köztük 
Ausztriában, Németország-
ban és Korfun.

- Csak a festészet jelentette 
a megélhetést, vagy foglalkozott 
mellette mással is?

- Hosszú ideig nekem 
is volt rendes munkahe-

lyem, és csak a szabad-
időmben éltem a festé-
szetnek. Rövid ideig a 
Zsolnay Porcelángyárban 
dolgoztam.  Herenden is-
merkedtem meg a felesé-
gemmel, ezután költöztünk 
Veszprémfajszra. Innen so-
káig a Videotonba jártam 
dolgozni, majd itt a falu-
ban, a termelőszövetkezet 
faüzemében voltam műve-
zető. Munka mellett kerá-
miáztam: olyan használati 
tárgyakat készítettem, ami-
re kereslet volt. A rendszer-
váltás után lettem én is vál-
lalkozó festő.

- Közismerten sokat van mű-
vészeti táborokban, legtöbbnek 
Ön a vezetője. Miért szereti eze-
ket a táborokat?

- Több mint tíz éve, ta-
vasztól-őszig képző- és 
iparművészeti táborokat 
vezetek szerte az ország-
ban. Itt Vámoson a Hu-
szár Galéria megszűnése 
után az önkormányzattól 
két termet kaptunk, itt a 
környék művészeit irányít-
gatom. Ezen-kívül nyaran-
ta képzőművészeti tábort 
tartunk, ahová annyian 
jönnek az ország minden 
részéből, hogy mindenkit 
nem is tudunk fogadni. Ha-

sonló tábort vezetek az Al-
földön, ami idén Tőserdőn 
szerveződik, de van Vajnán 
és Ercsiben is minden év-
ben. Megtisztelő, hogy fel-
kérnek, ez egyfajta erköl-
csi és szakmai elismerés, 
másrészt kihívás is: tábo-
ronként 20-25 különböző 
szinten álló művészt vagy 
érdeklődőt kell tanítanom. 
Szeretem nyomon követni 
egy-egy tanítványom fejlő-
dését, látva annak művészi 
kibontakozását. A nyár szá-
momra igazi cigányélet, tá-
borról táborra járok. A tél a 
művészet időszaka, amikor 
van időm festeni. A megél-
hetés is fontos, ezért három 
galériának is dolgozom.

- Negyven éve él Vesz-prém-
fajszon. Hogyan fogadta be a 
falu, és Önnek milyen a kapcso-
lat a községgel?

- Elég zárt közösség volt 
a falu a ’70-es években, 
amikor idekerültem. Nagy 
elánnal vetettem magam a 
falu életébe, voltak ötlete-
im, javaslataim. Azonban 
nem sikerült azt a kultú-
rát elfogadtatnom itt, amit 
azóta Nemesvámos felka-
rolt. Viszont tisztelem az 
önkormányzatot azért a 
támogatásért, amivel né-
hány személyt hozzásegít, 
hogy a művészeti táborba 
eljöhessen. Büszke vagyok 
az 1999-ben átadott stáció 
sorozatomra a Kálvária- 
dombon, amelynek az épít-
ményét a falu újította fel. 
Veszprémfajsz emblémáját 
az önkormányzat kérésé-
re terveztem. 1998-2002 
között önkormányzati tag 
voltam. Az utóbbi időben 
jobban bezárkóztam a mű-
vészetbe. Nyáron elfoglal-
nak a táborok, itthon pedig 
inkább festek.

h. l.

Sáska Tibort nyáron elfoglalják a táborok

évente táborokat vezet 
Holló László-díjjal jutalmazták Sáska Tibort 
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Az elmúlt két hó-
napban számos fontos 
döntést hoztak a vámo-
si és a fajszi képvise-
lők, ezekből idézünk az 
alábbiakban. 

A közbeszerzési eljárás 
eredményeként a buda-
pesti Játszókert Kft. nyer-
te a kibővítésre kerülő 
vámosi játszótér új játé-
kokkal való felszerelését, 
ami 16,5 millió forintba 
kerül. (A fejlesztés pályá-
zati támogatással valósul 
meg, a községnek az  áfát 
kell kifizetnie.) 

Arról is határoztak a 
képviselők, hogy ez évtől 
minden újszülött támoga-
tásként már 50 ezer forin-
tot kap. A község idén a 
Veszprém Megyei Mentő-
szervezet 04 Alapítványt 
100 ezer forinttal támo-
gatja, hogy egy ötmilliós 
beruházás megvalósulhas-
son. (Minden mentőkocsi-
ban lenne csontba lőhető 
injekciós/infúziós tű, to-

vábbá kimentésre használ-
ható hordágy.) 

Megszavazták, hogy leg-
feljebb harminc tagú dele-
gáció utazzon ki az erdé-
lyi Vámosgálfalvára, ahol 
megrendezik az idei Vá-
mos Települések Orszá-
gos Találkozóját. A test-
vértelepülésre, Tusnádra 
is ellátogató vámosi csapat 
az utazásra maximum 1,5 
millió forintot fordíthat.  
A képviselők döntöttek 
arról is, hogy a beruházá-
sok elősegítése érdekében 
a Muskátli utcában elké-
szíttetik az ivóvízhálózat 
engedélyezési terveit.

A község hatvanezer 
forinttal támogatja azt 
a második vagy harma-
dik helyezett, három tagú 
csapatot, akik a Vámos 
Települések Országos 
Szövetsége által kiírt, a 
szövetséghez tartozó te-
lepülések általános iskolái 
között immár harmadik 
alkalommal megrende-

zésre kerülő vetélkedőn 
jól szerepelnek. Jutalmul 
részt vehetnek a Vadhaj-
tás ifjúsági sportegyesület 
judo táborában, amelyet 
június 21.-25. között tarta-
nak  a nemesvámosi „Ta-
kács tanyán”.

A község megbízta a 
tótvázsonyi Tilesch Atti-
lát, hogy az önkormányzat 
idei rendezvényeiről közel 
egy órás, valamint a falu-
napról – ekkor tartják a 
„Nemes” előnevű telepü-
lések országos találkozóját 
- 20-30 perces DVD fil-
met készítsen bruttó 375 
ezer forintért. 

A képviselők árajánla-
tot kérnek a Pap, a Patak, 
a Római, a Nagykút, a 
Balácai, a Kapsa és a Sze-
der utcák burkolat-, járda- 
és csapadékvíz-elvezetési, 
engedélyezési tervének 
elkészítésére. Elfogad-
ták, hogy a Muskátli utca 
ivóvíz összekötő vezeték 
tervezését a veszprémi 
Petrovai Péter végezze el 
250 ezer forintért. 

A képviselők egyetér-
tettek azzal, hogy az ön-
kormányzat és a megyei 
múzeum együttműködési 
megállapodást kössön: a 
jövőben a közcélú mun-
kások a balácapusztai vil-
lagazdaságban is dolgoz-
hatnak. 

Abban sem volt vita, 
hogy a 21 évvel ezelőtt 
vásárolt Rába traktort már 
nem érdemes műszaki 
vizsgára vinni a közel 140 
ezer forint költséggel járó 
felújítási munkák miatt.  
(Az önkormányzat idei 
költségvetésében szerepel 
egy 4,5 milliós traktor vé-
tele.)

A település 2,4 millió 
forintot szán a közeljövő-
ben felavatásra kerülő em-
lékmű alapépítményének 

kivitelezésére, amellyel a 
vámosi Pannonbau Kft.-t 
bízta meg. A vízgépészeti 
feladatokat a veszprémi 
Aqualine Kft. végzi majd 
el közel kétmillió forintért. 

A fajszi Sáska Tibor 
festőművész munkásságát 
megörökítő 2011–es fest-
ménynaptár kiadására a 
képviselők 250 ezer forin-
tos hozzájárulást szavaz-
tak meg. 

Idén a tervek szerint to-
vább folytatódik az elavult 
eternit vízvezetékcsövek 
cseréje. Az iskola melletti 
utcában, továbbá három 
közben várhatók a felújí-
tási munkák. 

A képviselők a helyi 
civil szervezetek költség-
vetésben jóváhagyott 3,4 
millió forint keretösszeget 
a sport és kulturális bizott-
ság kérésére 3,8 millió fo-
rintra felemelte.

Veszprémfajszon is 
megszavazták, hogy  a 
veszprémi tűzoltóság ala-
pítványát továbbra is tá-
mogatják. A lánglovagok 
a pályázat elnyerésekor 
vennének egy erdőtüzek 
oltására is alkalmas tűz-
oltó gépkocsit. Ehhez a 
fajsziak 50 ezer forinttal 
járulnak hozzá.

A nemesvámosi Nyitott 
Műterem Alkotói Csoport 
Sáska Tibor festőművész 
vezetésével idén július 30. 
és augusztus 8. között 
rendezi meg a már hagyo-
mányos Balaton-felvidéki 
Képzőművészeti Alkotó-
tábort, amelynek költsége-
ihez a fajsziak 30 ezer fo-
rint támogatást szavaztak 
meg. 

Döntöttek arról is, hogy 
Orsós  Árpád helyi lakost 
határozott időre foglal-
koztatják az önkormány-
zati községgazdálkodási 
feladatok ellátására.Horváth Anita kislánya, Luca után már 

ötvenezer forintot kapott az önkormányzattól

jutalom, megbízáSok, falinaptár
A képviselő-testületek legfontosabb döntéseiről 
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Terített asztal és virág fogadta idén is a hölgyeket

A művelődési házban 
március 6-án ünnepséget 
tartottunk a nemzetközi 
nőnap alkalmából. A ren-
dezvényt Sári Lajos pol-
gármester nyitotta  meg, 
majd a férfiak virágot ad-
tak át a hölgyeknek, akik 
terített asztal mellett bort, 
üdítőitalt és pogácsát fo-
gyaszthattak. 

Köves i  Sándor  é s 
Szatori Tibor énekes-gitá-
ros műsorral járult hozzá 
a rendezvény sikeréhez. 
Meghívott vendégeink, 
Hatás Andrea és Csobolya 

József  operett és musical 
dalokkal szórakoztatták a 
közönséget, emelve ezzel 
a rendezvény színvona-
lát. A Gray Men zenekar 
gondoskodott talpaláva-
lóról. Támogatók voltak 
még az Artis Baráti Kör 
tagjai, akik a vendéglátás-
ban segítettek. 

A megjelentek jól érez-
ték magukat, remélem 
jövőre még több hölgyet 
láthatunk vendégül! 

 
Marosi Istvánné 

virágot kaptak a hölgyek

Hitelfelvételt nem tá-
mogat Veszprémfajsz pol-
gármestere, Csiba József. 
Képviselőtársaival együtt 
azt vallja, hogy a fejlesz-
tésekhez szükséges pén-
zeket takarékosságból te-
remtsék elő. 

Ezt a gondolkodást iga-
zolja, hogy az elmúlt 2-3 év 
alatt több millió forintot si-
került félretenniük a várha-
tó beruházásokra, egészen 
pontosan a kiírásra kerülő 
pályázatok önrészére. Persze 
már eddig is el kellett néhány 
tervet készíteniük, mert 
azonnal lépni kell, ha kiírnak 
bármilyen pályázatot. 

Ilyen lehetőségre várnak, 
hogy végre hozzáépítéssel 
kibővíthessék a polgármes-
teri hivatalt, ahol szeretné-
nek a fiataloknak kialakítani 
közösségi helyet, amolyan 
klubszobát, ahol időről idő-
re összejöhetnének, hasz-
nálhatnák az internetet. A 
német kisebbségi önkor-
mányzat külön bejáratú he-
lyiséget kapna, s felújítanák 
az orvosi rendelőt is. Ter-
mészetesen a könyvtár ma-
radna az eredeti helyén, ahol 
jelenleg is lehet internetezni. 
A fűtést is szeretnék korsze-
rűsíteni, mert a konvektorok 
rendkívül sok energiát paza-

rolnak el, csak úgy, mint a 
kultúrházban. 

Már korábban beadták a 
pályázatukat az erdei pihenő 
parkban található, mára már 
elöregedett, korszerűtlen já-
tékok felújítására. Nem csak 
a polgármester nagy bánatá-
ra a Balaton-felvidéki Nem-
zeti Park nem járult hozzá 
tavaly, hogy a pihenőhelyet 
bővítsék, ahol egy vállalko-
zó kisebbfajta kalandparkot 
hozott volna létre. Az eluta-
sítás oka: védett madár fész-
kel azon a területen. Annak 
a falu elöljárója viszont örül, 
hogy a szép számú látogatók 
eddig különösebb kárt nem 
okoztak, nem szemeteltek, 
ami annak is köszönhető, 
hogy a falu közhasznú mun-
kása állandóan rendet tart 
ezen a helyen is, de ő látja el 
a temetőgondnoki teendő-
ket és a közterület felügye-
letét is, így senki nem lát 
rossz példát.

A falu jó szívvel fo-
gadja a turistákat, ezért 
is szeretnének megvaló-
s í tani  a  Nemesvámos–
Veszprémfa j sz  közöt t i 
gyalogút mellett egy (csóna-
kázó) tavat, ahol a kerékpá-
rosok is megpihenhetnének. 
Persze ez esetben is pályá-
zati lehetőségre várnak. Így 

vannak az új falurészben a 
járda és a csapadékvíz elve-
zető rendszer kiépítésével is, 
hiszen a 200 méter hosszban 
tervezett beruházás sok mil-
lió forintot emésztene fel a 
költségvetésből, amiből csak 
az önrészt tudják fedezni. 

Ha már a pénzeknél tar-
tunk, a polgármester el-
mondta, idén 26 millió forint 
áll rendelkezésükre, ebből 
egymillió a német kisebbsé-
gé. A 14 iskolásuk után 3,5 
milliót, a nyolc óvodásuk 
után 1,3 milliót, az igazgatási 
feladatok ellátásáért 4 milliót 

utalnak át év közben a vámo-
si önkormányzatnak. Sokkal 
jobban állnának, ha az állam 
nem lenne ilyen fukar a te-
lepülésekkel. Ráadásul, teszi 
hozzá Csiba József, szinte 
valamennyi pályázatot a na-
gyobb költségű feladatokra 
és községekre írnak ki, nekik 
kevés az esélyük a jelenlegi 
267 lakossal. A reményt per-
sze nem adják fel, kivárják a 
kedvező lehetőséget, hogy 
aztán, ha szerény mértékben 
is, de előbbre léphessen a 
falu. 

Csiba József  azt mutatja, hogy az új falurész 
irányába ki kellene építeni a járdát

pályázati Sikerekben reménykednek
Csiba József, Veszprémfajsz polgármestere a takarékosság híve 
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Jórészt külső forrásból tovább épül a Fatima Ház, 
ugyanis az érsekség és a Veszprém Egyházmegyei Épí-
tési és Felújítási Alapítvány támogatásával a még beépí-
tetlen tetőtérbe kerül a mindeddig Hidegkúton élő Gere 
Dávid Márk és Pintér Tamás Pius plébános atyák lakó-
szobája a csatlakozó helyiségekkel. 

Miután a plébános atyák eddig is nagyon sok időt töl-
töttek Nemesvámoson, a jelentős anyagi kiadást jelentő 
ingázások megszüntetése, valamint az ezzel járó fizikai 
terhelés csökkentése érdekében szükségesnek látszott 
átgondolni a Nemesvámosra költözés lehetőségét. Már 
döntés előtt állt a kérdés, amikor Márk atya egészsége 
jelentősen megromlott, így az érsekség minden követ 
megmozgatott, hogy előteremtse a szükséges anyagi-
akat. A közel 10 millió forint értékű beruházáshoz a 
Nemesvámosi Egyházközségnek idén csupán 200 ezer 
forintot kell biztosítania. A teljes beruházáshoz az ér-
sekség 5,5 millió forint vissza nem térítendő támogatást 
nyújt, további külső forrásokból származik 1,8 millió 
forint, a fennmaradó részt pedig kamatmentes kölcsön-
ként az érsekség adja, melyet a társegyházközségekkel 
közösen négy év alatt kell visszafizetni. A Nemesvámosi 
Egyházközségnek ez közel évi 200 ezer forint kiadást 
jelent.

A beruházás  érinti a Fatima Ház emeletét is, hiszen 
a felső szint nagyterméből egy kápolna kerül kialakítás-
ra, melyben a hétköznapi és szombat esti szentmiséket 
celebrálják majd. Az előzetes tervek szerint az adventi 
hajnali szentmisék is itt lesznek. Ugyancsak az emeleten 
kap majd helyet egy olyan aula, ahol a fiatalok kulturált 
szórakozására lesz lehetőség: pinpong, csocsó, könyv-
tár, wifi és számítógép használati lehetőség segíti majd 
a hasznos időtöltést. Mindezzel a Fatima Házban még 
pezsgőbb lesz az élet, ami közelebb segíti az egyházköz-
séget a mindeddig legszebb álmához, a templom felépí-
téséhez.

továbbépül a fatima 

Az emeleten majd aulát alakítanak ki

Idén is megrendez-
ték a faluban a költészet 
napját a polgármesteri 
hivatal dísztermében, 
ahol Kolti Helga volt a 
háziasszony. 

Az ismert színésznő ar-
ról beszélt bevezetőjében, 
hogy mi magyarok azt 
mondjuk, hogy különbek 
vagyunk másoknál, ami 
mindenképpen igaz a köl-
tészetünkre. Az egy em-
berre jutó versek száma, 
más népekéhez viszonyít-
va, hazánkban a legtöbb. 
A vers nyelvünk őrzője, 
amiben szó, dallam, érzés 
együtt van. Arra figyel-
meztette a leendő anyákat, 
hogy amikor szívük alatt 
hordják picinyüket, sok 
verset mondjanak és éne-
keljenek nekik. 

Hangsúlyozta, az idei 
év abból a szempontból is 
kiemelkedő, hogy Kölcsey 
Ferenc születésének 225. 
évfordulóját ünnepeljük. 
Végezetül azt kívánta a je-
lenlevőknek, hogy József  
Attila születésére emlékez-
ve ezen a délután lelkileg 
töltődjenek fel. 

A műsorban fellépett 
Havelda Ádám, Antal 
Dóra, Strenner Márk első 
osztályos és Szűcs Richárd 

hetedik osztályos tanuló, 
valamint az óvodás Kozma 
Nikolett. A felnőttek közül 
verset mondott – volt, aki a 
sajátját szavalta el – Fodor 
Istvánné, Kövesi Sándorné 
és Simon Lászlóné. A dél-
utáni előadást zenével tet-
te hangulatosabbá Kövesi 
Sándor, Molnár Csaba és 
Szatori Tibor. 

Meglepetésként Sári 
Lajos polgármester is el-
mondott egy József  Attila 
verset, majd ajándékköny-
veket nyújtott át a résztve-
vőknek. 

A Kövesi-Molnár-Szatori trió zenélt ezen a délutánon 

Szó, dallam, érzéS
Verseket mondtak a költészet napján

Kozma Nikolett 
is könyvet kapott
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Hogyan élték meg az 
1848-as forradalmat a 
vámosiak? Erre a kér-
désre keresett választ a 
falu elöljárója, Sári La-
jos a márciusi ünnepsé-
gen, amelyet a község-
háza előtt tartottak. 

- Vajon mit hallot-
tak a forradalomról akkor, 
1848 március 15-én a vá-
mosiak? – tette fel a köl-
tői kérdést a polgármester 
ünnepi beszéde elején. 
- Azért annyira nem volt 
nagy a távolság Pest és Vá-
mos között, hogy a nagy 
tavaszi vásárra felutazó 
helybeliek - bizonyára len-
csét vittek árusítani – már 
két-három nap múlva ne 
hozhatták volna a híreket. 
Kiszínezve persze, meg-
toldva mende-mondákkal, 
pletykákkal. De mégis 
mondhatták a legfonto-
sabbat: forradalom volt 
a fővárosban. S akkor el 
kellett magyarázni, mi a 
forradalom.  Sok kérdés 
hangozhatott el akkoriban 
a vámosi házakban este-
lente. De azt már mind-
annyian értelmezték, hogy 
közös a teherviselés. Ez 
volt életük legfontosabb 

kérdése. Ettől szárnyakat 
kapott a fantázia, az ál-
modozás messzire repí-
tette őket. A nemeseknek 
is adót kell fizetniük, nem 
kell járni úrdolgára, dézs-
mát fizetni.   

S talán annak a reménye 
is felcsillant, hogy ezt a rö-
vidre szabott életet is jobb 
körülmények között élhe-
tik meg.     

 És persze minden 
másként történt. A forra-
dalom az álmodozóké, a 
hétköznap a forradalmat 
kihasználóké. Vámoson is 
tapasztalniuk kellett: nem 
olyan gyorsak azok a vál-
tozások. Saját hajdani ura-
iknak sem akaródzik olyan 
nagyon demokratának 
lenni. S főleg hogy a bécsi 
hatalom egyáltalán nem 
enged. Nem ad szabad-
ságot, nem ad független-
séget, nem ad hadsereget, 
nem ad pénzt. És akkor a 
vámosiak bizonyára meg-
értették, hogy nekik is 
részt kell vállalni a nemzet 
előtt álló nagy kihívásból. 
Hogy nemzetőrnek kell 
állni, fegyvert kell fogni, 
fuvart kell adni a seregnek. 
Bátran és szabadon véle-

ményt mondani a megye 
politikai fórumain.    

A vámosiak megértet-
ték, nagy dolog a demok-
rácia, a nemzet szabad-
sága, de nagyon meg kell 
szenvedni megvalósításá-
ért. Hogy a jelszavakból 
hamar lesznek közhelyek, 
a meglapulókból előre-
nyomult hősök, az osto-
bákból helyezkedő karrie-
risták, s hogy a forradalom 
tisztasága és naivitása ha-
mar megkopik, ha alkal-
matlanok kezébe kerül az 
irányítás.  

Március és azt követő  
másfél esztendő nagy lec-
ke lehetett a vámosiaknak. 
Soha többet nem felejtet-
ték el: a forradalom nem 
eladó, nem kisajátítható. 
Az eszmények nem ölhe-
tők meg, még ha idegen 
hatalmak tipornak is a 
hazán. Mindent láttak és 
megéltek. De arra bizo-
nyosan nem gondoltak, 
hogy 1848 márciusának 
beteljesülésére még más-
félszáz esztendőt kellett 
várni.  

Beszéde végén Sári La-
jos aláhúzta: március 15-e 
jelentse számunkra a ma-

gyarok bátorságát és ösz-
szefogását, amely akkor 
még létezett. Ma már saj-
nos ez teljesen lehetetlen, 
főleg az átrendeződött 
és felfordult értékrendek 
miatt. Legyünk büszkék 
magyarságunkra, az ak-
kori magyar mentalitásra, 
az akkori „agyakra”, „lel-
kekre”, „szívekre” és „ke-
zekre”. Az eszmékre, és 
azok megvalósítására. Az 
igazságért, a szabadságért 
egységesen küzdő  magya-
rokra. Össze kell fognunk 
ez ma már nem kérdés, a 
magyar nemzet ebben a 
globalizált, bonyolult és 
összefont világban csak 
így maradhat fenn.

Az ünnepi beszéd után 
a Borostyán énekkar hu-
szár énekeket adott elő, 
majd az iskolások felele-
venítették a forradalom 
eseményeit. A megemlé-
kezés részt vevői koszorút 
helyeztek el a temetőben a 
honvéd síroknál és Petőfi 
Sándor emléktáblájánál.  

vámoSiak a forradalom idején
Megemlékezés 1848 március 15-éről
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